
Některé naše vztahy jsou zatíženy zraněním. Udělejme první krok k jejich uzdravení 
tím, že odpustíme, aniž bychom čekali, až se druhý omluví. Sami jsme přece zakusili, 
že nám Bůh odpustil daleko víc, než jsme si zasloužili. 

Nehledejme na druhých chyby, ale to krásné, čím je Bůh obdaroval, a to dobré, co 
oni s jeho pomocí dokázali. Nepodílejme se na všudypřítomné kritice 
a nespokojeném nadávání. Když to někdy nezvládneme, začněme prostě znovu. 
Postní doba je dobou tréninku a dobrý trénink nás osvobodí od mnoha pout, které 
nám dřív kazily život. Někdo podléhal těžkým zlozvykům, nebo byl dokonce závislý 
na alkoholu či drogách, automatech, počítačových hrách nebo pornografii. Čtyřicet 
dní prožitých s Ježíšem nabízí radost, a snaha dávat se mu k dispozici, aby skrze 
nás uzdravoval a budovat krásné vztahy, nás natolik vtáhne a zaujme, že se snadněji 
zbavíme pout. Zapojme do našeho úsilí i děti. 

Kdybychom dovedli v postní době žít úplně bez těchto věcí, a to i v případě, že nás 
nespoutávají, mohli bychom lidsky i duchovně vyrůst a dobře se připravit na prožití 
velikonoční radosti z Kristova vítězství. Ta velikonoční radost pak vzroste o radost 
z řady vítězství a uzdravení, které jsme nechali udělat Boha skrze nás. 

Když ke svým modlitbám za konec válek a konec pronásledování křesťanů přidáme 
své sebeovládání a budeme spolupracovat s Bohem na uzdravení světa kolem nás, 
ukážeme, že své modlitby myslíme vážně. Prokáže se, že nejde jen o slova, ale že 
jsme ve svých modlitbách přítomni celí i se svými námahami a nasazením. 

Děkujeme všem, kteří přijmou naši výzvu a spolu a s námi se zapojí do společného 
díla za uzdravení světa a vítězství Boží lásky. Kéž nám Bůh pomůže a dá potřebnou 
opravdovost a vytrvalost. 

Všem ze srdce žehnají 

Vaši čeští a moravští biskupové 


